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زیرنظر مسعود نجفی )مدیر روابط عمومی سریال شهرزاد(

:شهرزاد در فضای مجازی
www.shahrzadseries.com :سایت رسمی
www.lotusplay.ir :تماشای آنلاین و قانونی
instagram.com/shahrzadseries :اینستاگرام
http://telegram.me/shahrzadseason2 :کانال تلگرام

هفته نامه مجازی شهرزاد را هر جمعه از کانال تلگرامی و سایت سریال دریافت کنید.

سوالات از عوامل سریال و همچنین نظرات خود را به آدرس تلگرامی ShahrzadContact@ ارسال کنید

درج مطالب با ذکر منبع بلامانع است.

سردبیر: سیدمحمدصادق لواسانی
تحریریه: سپیده حیدرآبادی، شراره داودی و پریسا  چیـذري

باســـپاس از مســعود رفیـــع زاده و عرفــــان بهکار

طراح گرافیـــــــک: علی شـــکوری
عکس: نوشیــــن جعفــــری
عکس جلد: محمد اسماعیــلی
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 نرگس آبیار/ فیلمساز

فصل دوم مجموعه »شهرزاد«، نشانه توان برنامه ریزی و 
مدیریت فرهنگی در بخش خصوصی و همچنین گامی 
موثر در صنعت فرهنگ این سرزمین است و همانطور که 
می دانید فرهنگ در دنیای امروز محدود به تلاش های 
فردی و محلی نیست. قدرت و اعتبار یک جامعه به توان 
مدیریت جریان های کلان فرهنگی است و این مدیریت، 
بهره بردن از همه امکانات و زیرساخت های اساسی جامعه 
در حیطه ارتباطات است و »شهرزاد« به خوبی هم از این 

امکانات بهره می برَد و هم آن را ارتقا می دهد.
»شهرزاد«، اهمیت و غنای تاریخ معاصر ایران را به عنوان 
تجربه مشترکی که هنوز در ما زنده است را یادآوری می کند 
و تذکر می دهد که این ملت برای رسیدن به مرزهای جدید 
و افق های نو، چه رنج هایی که متحمل نشده است و طرفه 
آنکه این قصه را در لفاف یک داستان عاشقانه بیان می کند. 
»شهرزاد«، موضوع ابدی و ازلی عشق را به جامعه اندکی 
بی رمق شده ما نوید می دهد و مکرر و مداوم می گوید که 
برای عشق چه رنج ها که نباید کشید و اینکه عاشق حتی 
زمانی که زندگی سر ناسازگاری می گذارد، همواره در 
جدالی دائمی با زندگی است. »شهرزاد« به ما می گوید 
که خاطر عاشق هرگز آسوده نیست و وصل، آغاز یک 

داستان تازه است.
»شهرزاد« به ما سینماگران می گوید که قاعده ساخت 
سریال و مَنش قصه گویی برای مخاطب انبوه، چقدر با 
آنچه که در سینما رواج دارد، متفاوت است. »شهرزاد« در 
پی تجربه بزرگ دیده شدن توسط مردم است و این راهی 

است که باید سینمای ما نیز طی کند.
اما »شهرزاد« تنها محدود به داستان و بازیگران پر قدرت 
و کارگردان فرهیخته اش نیست و توانسته از یک ساختار 
مناسب توزیع و پخش استفاده کند. »شهرزاد« برنامه ریزی 
و تعهد در رسیدن به موقع به مخاطب را به مجموعه 
بعضاً کند فرهنگی ما آموخته است و این دستاورد تیم 
تهیه کنندگی »شهرزاد«، سود و منفعت فراوانی برای 

آنانی خواهد داشت که بعد از این، پا به این عرصه خواهند 
گذاشت.

آنانی که سریال های روز جهان را تعقیب می کنند، می دانند 
که هر قسمت سریال تکه ای از یک مجموعه بزرگ تر 
است، قطعاتی از یک پازل که باید در انتهای آن در موردش 
قضاوت کرد. اینک مخاطب منتظر شگفت زده شدن مجدد 
است و من با شناختی که از تیم سازنده این سریال و خصوصا 
نویسنده و کارگردان آن دارم، بسیار به یک شگفتی دیگر در 

ادامه داستان امیدوارم.
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خبـــــر

تمجید دوسویه میلانی و فتحی از یکدیگر
در هفته ای که گذشت فیلم سینمایی »ملی و راه  های نرفته اش« 
به کارگردانی تهمینه میلانی در سینماها اکران شد. سه شنبه ۲۸ 
شهریور مراسم افتتاحیه این فیلم در ایوان شمس برگزار شد و 
حسن فتحی کارگردان »شهرزاد« نیز در این مراسم حضور داشت. 
میلانی در همان ابتدا از حاضران خواست حسن فتحی را برای 
ساخت سریال بی نظیر شهرزاد تشویق کنند. کارگردان شهرزاد 

نیز که در مراسم حاضر بود، مورد تشویق حاضران قرار گرفت.
علاوه بر این، فتحی یادداشتی را درباره فیلم »ملی و راه های 
نرفته اش« به کارگردانی تهمینه میلانی منتشر کرد و نوشت: 
»خانم میلاني عزیز فیلم »ملی و راه های نرفته اش« عالی بود 
و اشک من یکی را که در آورد. گمان نمی کنم در سینمای ایران 
این چند دهه فیلمی به این خوبی واقعیت تلخ و شرم آور خشونت 
جنسی در یک جامعه مرد سالار را با این ظرافت و خوبی ترسیم 

کرده باشد. صمیمانه بابت این فیلم به شما تبریک می گویم.«

روابـط عمومـی سـریال شـهرزاد اعـلام کـرد کـه قسـت 
چهاردهـم فصـل دوم سـریال، دوشـنبه همیـن هفته )سـوم 
مهرمـاه( عرضـه می شـود امـا قسـمت پانزدهـم یـک هفته 

تاخیـر خواهـد داشـت.
بـر ایـن اسـاس، فصـل دوم این سـریال کـه در15 قسـمت 
آماده شـده اسـت و بر اسـاس زمان بندی، قسـمت آخـر باید 
10 مهرماه عرضه می شـد؛ اما سـازندگان این سریال تصمیم 
گرفتند با توجه به فرا رسـیدن تاسـوعا و عاشـورای حسینی و 
ایام عزاداری شـهادت اباعبدالله الحسـین)ع(، آخرین قسـمت این مجموعـه را با یک هفته تاخیر دوشـنبه 

17 مهرماه عرضـه کنند.
همچنین تصویربرداری فصل سـوم سـریال نیز ادامـه دارد و زمان عرضه آن در شـبکه نمایـش خانگی به 

زودی اطلاع رسـانی خواهد شـد.

وضعیت پخش دو قسمت آخر سریال
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 هفتـه گذشـته پرویـز فلاحی پـور در گفت وگویـی 
بـا خبرگـزاری میـزان، بـه بعضـی از انتقـادات از فصل 
دوم »شـهرزاد« کـه تمامـی محـور آن عـدم حضـور 
علـی نصیریـان بـود، واکنـش نشـان داد. او گفتـه بود: 
»برای آقای نصیریـان احترام قائـل هسـتم و او را یکی 
از بزرگتریـن بازیگـران می دانـم اما مگر بقیه دوسـتانی 
کـه تـلاش می کننـد بازیگـر نیسـتند؟«. ایـن واکنش 
فلاحی پـور، بازتـاب بسـیار وسـیعی در رسـانه های 

سـینمایی داشـت. 

 ژاله زکی زاده طراح لباس شـهرزاد نیز در گفت وگویی 
با خبرگزاری ایسـنا درباره موضوعات مرتبط با حرفه اش 
سخن گفته اسـت. این گفت وگو در کانال های تلگرامی 

مرتبط با پوشـاک ایرانی هم بازتاب داشـته است. 
زکـی زاده گفتـه اسـت: »تقریبـاً سـعی می کنیـم که به 
خاطـر تنـوع، از لباس هایـی کـه داریـم کمتر اسـتفاده 
کنیـم؛ البتـه خـود آقـای فتحی نیـز دوسـت نـدارد که 
لبـاس بازیگـران خیلی تکـرار شـود. البته ایـن موضوع 
دربـاره لبـاس  آقایـان صـدق نمی کنـد. همان طـور که 
می دانیـد دنیـای مـد توسـط خانم هـا می چرخـد و بـا 
وجـود پیشـرفت های زیـاد در حـوزه مـد، لبـاس آقایان 
در سـال های اخیـر چنـدان تغییـری نکـرده و فقـط در 
همـان مدل هـای سـابق و مشـخص تغییراتـی ایجـاد 

شـده اسـت«.
 فردین خلعتبری، آهنگسـاز مشـهور سـینمای ایران 
در یک برنامه زنـده اینترنتی به نـام »آهنگ«، با اشـاره 

به رابطـه نزدیکش با حسـن فتحـی گفته 
است: »روز سـوم فوت افشین یداللهی 
تنها کسـی که توانسـت کاری کند که 

احساسـاتم را بیرون بریزم، حسن فتحی 
بود. مـا با هـم بـزرگ شـدیم. بـرای یک 
نسـل هسـتیم. چطـور وقتـی به کسـی 
می گویـد آهنـگ بسـاز آدم فهمیـده ای 

اسـت و اگـر نگویـد ایـن طـور نیسـت ؟ 

همان طـور کـه در بسـیاری از سـریال های او حضـور 
داشـتم؛ بـه همان دلیـل در شـهرزاد نبـودم«.

 ماننـد چنـد هفتـه گذشـته، عکس هایی از قسـمت 
جدیـد )سـیزدهم( در رسـانه های پرطرفـدار سـینمایی 
مانند سـینماتیکت و همچنیـن خبرگزاری هـای ایلنا و 

میزان منتشـر شـد.
 یادداشـت حمید فـرخ نـژاد درباره سـریال شـهرزاد و 
آثار حسـن فتحی نیز در رسـانه هایی ماننـد خبرآنلاین، 
ایلنـا، میزان، سـوره سـینما، آنـا، هنرآنلاین، پانا، ایسـنا، 
سـینماپرس، سـینمای نـو و همچنیـن چندیـن کانال 

تلگرامـی مرتبط با سـینما بازنشـر داده شـد.
  خبـر عرضـه قسـمت سـیزدهم شـهرزاد نیـز در 
رسـانه های زیـادی بازنشـر داده شـد. عـلاوه بـر ایـن، 
گفت وگویی از امیر توسلی آهنگساز سـریال »شهرزاد« 
کـه در هفته نامـه شـماره قبـل منتشـر شـده بـود، در 

خبرگزاری هایـی ماننـد ایسـکانیوز، 
میـزان، برنـا، پانـا، تحریـر نو و 

صبـا بازنشـر داده شـد.

بازتــــاب

شهرزاد و خبرهای 
هفته گذشته
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گاهـی شک می کنم کدام 
کار صابــر درست و کدام 
غلط است!

گفت وگو با امیرحسین فتحی؛

شراره داودی
شايد نام اميرحسين فتحی را بعد از پدرش قرار دهيم، اما 
او برای رسيدن به نقش امروز و ديده شدن تلاش زيادی 
کرده، از نقش های کوچکی که در آثار مختلف داشته 
تا شرکت در کلاس ها و ورک شاپ ها همه 
و همه برای رسيدن به توانمندی در 

بازيگری بوده است. 
فتحی متولد ســال ۷۲ است، 
سنی که از روی ظاهر، چندان 
قابل حدس زدن نيست! او که 
در فصل اول »شهرزاد« نقش 
همايون را بازی می کرد، پر از 
ادا و اطوارهايی بود که مخاطب 
را اذيت می کــرد، حالا در 
فصل دوم فرشته نجات 
شيرين شده و برای کمک 
به او از جان خودش هم 

مايه می گذارد. 
در سيزدهمين شماره 
از هفته نامه شهرزاد، 
فتحی  اميرحسين  با 
درباره روند بازيگری 
خودش و اين سريال 

صحبت کرده ايم. 

گفت و گو با عوامل
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هفته نامه مجازی

از فصل اول »شهرزاد« آن را کار کردم. 

  چطور شد که برای بازی در »کیفر« انتخاب 
شدید؟ یعنی خودتان هم دوست داشتید 

بازی کنید یا انتخاب پدر بود؟ 
واقعیت این است که در آن زمان یک سالی بود که 
به سینما علاقه مند شده بودم و فهمیدم که پدرم در 
حال ساخت فیلمی است و برای همان نقشی که من 
بازی کردم، تست می گرفتند. در همان زمان من هم 
برای تست وقت گرفتم و برای اینکه حاضر باشم، 
حتی معلم خصوصی گرفتم و خودم را آماده 
کرده بودم. برای تست که رفتم، 
اصلا پدر داخل اتاق نماند 
و گفت خودتان این کار را 
انجام دهید! در اتاق علیرضا 
نادری و سعید سعدی بودند. 
بعد از تست آقای نادری 
وقتی می خواست صحبت 
کند، نگاهش به بابا افتاد که 
با چشم و ابرو اشاره می کرد که »نه! 
نه!« که در همین لحظه آقای نادری گفتند: »نه 
آقای فتحی، به نظرم این همان نقشی است که من 
نوشتم، فقط سنش کم است، باید ببینیم در تست گریم 
می توانیم سن او را بالا ببریم یا نه!« که بعد از تست 

 ورود شما به سینما با فیلم »کیفر« به 
کارگردانی پدرتان بود. بعد از آن در »پریناز« 
بازی کردید، فیلمی که تا همین چند وقت 
قبل توقیف بود. فکر می کنید اگر پریناز همان 
سال ها اکران می شد، تغییری در روند بازیگری 
شما داشت؟ چون بین پریناز و »مزار شریف« 
به عنوان فیلم بعدی تان، تقریبا چهار سال 

فاصله افتاد. 
واقعیت این است که اگر »پریناز« همان سال هم اکران 

می شد، خیلی اوضاع برای من فرقی نمی کرد، چون 
دیگر ایران نبودم. در حقیقت من یک هفته بعد 

از فیلمبرداری از ایران رفتم و در این 
مسیر تجربه های جدیدی 
را بدست آوردم. این وقفه 
چهار ساله به همین دلیل 
بود که در آن زمان اصلا 
ایران نبودم. البته وقتی 
برگشــتم تجـــربه های 
کوچک را انجام دادم تا بین 

سینمایی ها شناخته و دیده شوم. به همین 
دلیل کارهای کوچک زیادی در این مدت انجام 

دادم؛ از »شاهگوش« آقای میرباقری تا »پرده نشین« 
بهروز شعیبی، »مزارشریف« حسن بریده و آخری هم 
»آخرین بار کی سحر را دیدی؟« فرزاد موتمن بود که بعد 

 

پدرم )حســـن فتـحی( در شهرزاد، 
نسبت به من سخت گيرتر از بازيگرهای 
ديگر هستند، شايد حتی من را بيشتر 

از بقيه دعوا می کردند! 
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تجربه هایی که داشتم، فکر می کنم بازیگری خیلی 
موضوع آکادمیکی نیست و من هنوز هم خودم را هنرجو 
می دانم. برای من بازیگری به شکلی است که هرچه 
بیشتر کار و تمرین می کنم، بیشتر یاد می گیریم تا اینکه 
آکادمیک بدانم و از کسی بشنوم. گاهی در تمرین ها 
چیزهایی را می توان یاد گرفت که ممکن است بعدها در 

یک ورک شاپی آن را شنید. 

 درباره »شهرزاد« و نقشی که بازی می کنید؛ 
نقش شما پر از رمز و راز است و تا همین 
چند قسمت قبل حتی اسم اصلی اش را هم 
نمی دانستیم! چطور شد که در این نقش 

بازی کردید؟ 
در فصل اول ورود همایون معتدی خیلی ورود جذابی نبود 
و بر اساس طراحی، بیشتر یک آدم ادا و اطواری 
با نگاه های توخالی بود که اتفاقا خیلی 
هم نچسب و سرد رفتار 
می کرد. این ها رکن هایی 
بود که با کارگردان صحبت 
کرده بودیم و باید به همان 
شکل بازی می کردم. حتی 
کمی  سکانسی  در  اگر 
احساس در چشم ها پیدا 
می شد، کات می دادند و 
می گفتند هیچی نباید در چشم هایت 
باشد، به جز سکانس آخر که با حشمت حرف 
می زند و می گوید: »بعضی بازی ها رو آدم دوست داره 
که زود تموم نشه« و می رود، شاید آن سکانس تنها جایی 
بود که بخشی از خود واقعی صابر عبدلی را می بینیم. بقیه 
آن ادا و اطوارهایی بود که طراحی شده بودند و اگر فصل 
دوم مجموعه ساخته نشده بود، در این صورت قصه 
صابر عبدلی هم ناتمام می ماند و مخاطب چیزی از آن 
نمی دانست. اما فصل دوم ساخته شد و حالا او را در روند 

داستان می بینیم. 

 بـا این حـال همچنـان »صابـر عبدلـی« 
شـخصیتی اسـت کـه کمتـر از او می دانیم!

نقشی که من بازی می کنم پر از رمز و راز است و می تواند 
خیلی نقش جذاب و پرچالشی باشد. درست مثل نقشی 
که در فیلم »آخرین بار کی سحر را دیدی؟« داشتم، 

گریم نتیجه مثبت شد. 

 بازی برای پدر سخت است؟ همیشه پدر و 
مادرها بیشتر بچه خودشان را دعوا می کنند 
تا مثلا از بقیه زهر چشم بگیرند! پدر شما 
هم چنین سخت گیری برای شما نسبت به 

بقیه دارد؟ 
)با خنده( بله همین طور است! به من خیلی سخت تر 
از بازیگرهای دیگر می گرفتند! شاید تمام فشارهای 
دیگری که ممکن بود وجود داشته باشد، در پلان های 
من برخورد می شد و دقیقا برای من همین طور بوده که 

من را بیشتر دعوا می کردند! 

 شـما تحصیـلات آکادمیـک خودتـان را 
در رشـته بازیگـری گذراندیـد، فکر 

می کنید ایـن درس هـا موثر 
از  بیشـتر  هسـتند؟ 
این جهـت که شـما 
شـــرایط ورود بـه 
ســـینما را داشتید، 
امـا درســـتان را در 
همین زمینـه انتخاب 
کردید. فکـر می کنید 
ورود بـه ایـن هنـر از 

راه تجربـی بهتـر اسـت یـا 
آکادمیـک؟ 

من دوره های بازیگری را در موسسه کارنامه گذراندم 
و هم در ایران و هم در خارج از ایران، ورک شاپ های 
مختلفی را شرکت کرده ام. نکته ای که وجود داشت 
تلاش زیادی را در مدت زمانی که هنرجو بودم انجام دادم 
و جزو معدود هنرجوهایی بودم که خیلی تمرین می کردم. 
من حتی زمانی که فیلم کار می کنم، اگر ورک شاپی باشد 
که بدانم چیز تازه ای را در آن یاد می گیرم، حتما شرکت 
می کنم. چون اصل بازیگری برای من خیلی مهم است 
و دوست دارم به بعُد توانمند آن برسم و برای این رسیدن 

تلاش خودم را هم می کنم. 
بازیگری تجربی و آکادمیک بسته به شرایطی که فرد 
در آن قرار دارد با هم فرق می کنند، گاهی تجربی جواب 
می دهد و گاهی آکادمیک. در سینمای خودمان از هر 
دو سبک آن داریم. اما نظر شخصی خودم و براساس 

 

نقش صابـر عبدلـی پـر از پيچيدگی 
اسـت به قدری که خـود بازيگـر را به 
اشـتباه می انـدازد کـه کدام درسـت 

اسـت و کـدام غلط! 
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کاملا به جوانی که در سال ۳۲ زندگی می کرده، برسم. 
به همین دلیل از نشانه هایی که در فیلمنامه وجود دارد، 
استفاده می کنم و با این نگاه که اگر من را در آن زمان 
می گذاشتند، چطور بودم، جلوتر می روم. چون گاهی 
فکر می کنم آدم ها در زمان های مختلف رفتارهای 
نسبتا مشابهی از خودشان بروز می دهند و شاید فقط در 
گویش ها و رفتارهای فیزیکی و اجتماعی فرق کنند. به 
همین دلیل من سعی کردم صابر عبدلی امروزی را به 
سال ۳۲ ببرم و نشانه هایی که از زندگی آن زمان دارم را 

در نقش استفاده کنم. 

 خودتـان نظـرات مـردم رو چقـدر دنبال 
؟ می کنیـد

من ۹ سال است که تلاش می کنم و در این مدت 
کارهای کوچک، بزرگ و تئاتر را در کارنامه داشتم و یک 
شبه وارد سریالی به این بزرگی نشده ام که نقش خوبی 
مثل صابر عبدلی را داشته باشم و این برخلاف نگاه عده 
کمی است که فکر می کنند خیلی بدون مقدمه وارد دنیای 
سینما شدم. به هر حال من بذری که در این سال ها کاشتم 
را توانستم با این سریال که محبوب شده، برداشت  کنم. 
به همین دلیل برایم جذاب است که نظرات را بخوانم و 

بدانم، البته نه خیلی زیاد که وقت آدم را بگیرد. 

چون کاراکتری که آن جا بازی می کردم هم چالش 
برانگیز بود. من تلاشم را می کنم و امیدوارم بیننده ها 

از آن راضی باشند. 
این نقش پر از پیچیدگی است، به قدری که خود بازیگر 
را به اشتباه می اندازد که کدام درست است و کدام غلط! 
خیلی نقش سختی است و همین پیچیدگی و سختی 

است که آن را جذاب تر هم می کند.  

 نکته دیگر، سن شماست. شما در نقشی 
بازی می کنید که دست کم از سن فعلی تان، 
۷-۸ سال بزرگتر است. این روند سخت 
نیست؟ خودتان دوست دارید بزرگتر از 

سن تان باشید؟ 
من این طور فکر نمی کنم. من در تنهایی و خلوت خودم 
نقش را در سن خودم می بینم. اما شاید به واسطه فیزیک و 
چهره ام کمی بیشتر از سن اصلی ام به نظر برسم. واقعیت 
دوست دارم نقشی که در سن خودم است را بازی کنم. 
در واقع اگر نقشی باشد که برایم چالش برانگیز باشد و 
تجربه جذابی هم باشد و بتوانم در نقش بازی کنم، حتما 
قبول می کنم. اما الان اولیتم این است که در سن خودم 
باشم. البته فکر می کنم صابر عبدلی هم خیلی با خودم 

تفاوت نداشته باشد.
شاید تصور این باشد او 7-۸ سال بزرگتر است، اما خودم 
فکر می کنم تفاوت سنی من با صابر عبدلی نهایت ۳-۲ 

سال است. 

 موضوعی که برای من به عنوان یک جوان 
جذابیت دارد، این است که ما در آن دوران 
نبودیم و در دنیای امروز هم تقریبا انگشت 
اتهام به سمت مان است که اطلاعات زیادی 
از گذشته تاریخی کشور خود نداریم. شما 
برای اینکه به حال و هوای دهه 30 نزدیک 
بشوید، چه کردید؟ رسیدن به نقش جوان آن 

دوران برای شما چطور اتفاق افتاد؟ 
طبیعتا وقتی انسان چیزی را نبیند، نمی تواند آن را هم 
بازآفرینی کند، اما به واسطه فیلم  های واقعی و سینمایی، 
کتاب ها و عکس ها می تواند خودش را در آن موقعیت قرار 
دهد. درباره من هم این شرایط وجود داشت و از همین 

ابزار استفاده کردم. 
البته من هرچقدر هم این کار را انجام دهم، نمی توانم 
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چیدمانی با جلد قسمت های فصل دومقدر پدرت رو تا وقتی هست بدون، چون...

عکسی برای شرکت در مسابقه چهارم

 یک فنجان چای در کنار شهرزاد...چیدمانی با جلد قسمت سیزدهم شهرزاد

چیدمان یکی از مخاطبان

فضای مجازی
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عکسی برای شرکت در مسابقه

اگرچه هنوز چند قدمی تا وصالت فاصله است، اما صدای 
خیس نفس هایت را از همین فاصله هم می توان شنید

در تندباد حوادث عشق اولین قربانی ست...

چیدمانی متفاوت از یک مخاطب

کیک شــهرزادی ویژه یکی از مخاطبــان در پایان 
فصل دوم

شهرزاد و موسیقی...

فضای مجازی
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حقارت آمیزترین حس چیه؟چیدمان شهرزادی یک مخاطب

با هم که قدم می زنیم...

طراحی چهره عمه بلقیس توسط یک مخاطبشهرزاد قصه گویی بود و هزار و یک شبی و...

چیدمان زیبای یکی از مخاطبان

فضای مجازی
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عاشق بزدل، عشق رو هم ضایع می کنه

مژده دادند که بر ما نظری خواهی کرد...

نقاشی شیرین و صابر

بدون شرح...

چیدمانی با ماکت اتومبیل های کاراکترها عکس یکی از مخاطبان برای شرکت در مسابقه هفته 
چهارم

فضای مجازی
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سیدرضا صائمی

از نگاه منتقد

برخـی قصه هـا در پوسـته دراماتیـک خـود بسـته بنـدی نمی شـوند و فراتـر از سـاختار 
نمایشـی خود، بازنمایـی کهـن الگوهـا و روایت هـای کلانی هسـتند که نه یـک یا چند 
قصه که قاعـده زیسـتن در تاریـخ و فرهنگ یـک سـرزمین را بـه تصویر می کشـند، در 
عین اینکه به مثابـه یک اثر مسـتقل قابل تأویـل و خوانش هسـتند. شـهرزاد را می توان 

عشق و قدرت؛ 
ناکامی و خودکامگی!
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بـه مثابه کنـش و تجربـه اجتماعـی در قصه شـهرزاد 
بـه یگانگـی در درام تـن می دهنـد تـا در ایـن امتزاج 
دراماتیـک، تصویـری عمیـق و درونکاوانه از زیسـت 
- جهـان انسـان معاصـر ایرانی کـه در آسـتانه تجربه 
مدرنیتـه قـرار گرفته، بـه نمایـش دربیایـد، تصویری 
که ریشـه بسـیاری از بحران هـای فـردی و جمعی ما 
را می تـوان در مناسـبات و معـادلات روابط قـدرت در 
شـهرزاد ردیابی کـرد و بـه درکـی انضمامـی از تاریخ 

معاصـر و تحـولات آن دسـت یافت. 
قصه شـهرزاد را نبایـد در رقابت هـای عاشـقانه قباد 
و فرهاد یـا برخـی خـرده روایت های آدم هـای قصه 
آن خلاصـه کـرد. در پـس ایـن خـرده داسـتان ها، 
می تـوان خردمندانـه، تاریـخ سیاسـی-اجتماعی 
معاصـر را ورق زد و آن را در قالـب یـک داسـتان بـه 
تماشـا نشسـت. حتی اگر سـویه تاریخی - سیاسـی 
قصـه را هـم کنـار بگذاریـم و آن را از منظومـه 
مفهومـی کل سـریال تفکیـک کنیـم، بازنمایـی 
واقعیت هـای زندگـی و پیچیدگـی شـخصیت های 
آن واجد نوعـی روایت روانشـناختی از جامعـه ایرانی 
اسـت، خاصـه در سـاخت خانـواده و روابـط عاطفی. 
گاهـی برخـی دیالوگ هـای سـریال کافـی اسـت تا 
جهانـی از مفاهیـم و واقعیت های انسـان شـناختی و 
جامعه شناسـانه از زیسـت فرهنگی جامعه ایرانی را از 
پس آن بیرون کشـید و بـه مثابه یک گـزاره تحلیلی، 
صورت بنـدی کرد. شـهرزاد فقط یک قصه عاشـقانه 
تاریخـی نیسـت، روایتـی از تاریـخ عشـق در ایـن 
سـرزمین اسـت، تاریخ ناکامـی و تلخکامی هایی که 
همچنـان تا به امـروز در شـمایل و اشـکال اجتماعی 
تـازه، بازتولیـد می شـود و مـا هـر کـدام شـهرزاد و 
فرهـاد یـا قبـاد و شـیرین و حتـی بهبـودی و بزرگ 
آقاهایی هسـتیم کـه در امتـداد ایـن تاریـخ ملتهب، 

تکثیـر و تمدیـد شـده ایم. 
اگر آن سـوی مرزها، سـریالی مثل بازی تـاج و تخت، 
بخت بلند می یابـد و مخاطب جذب می کند، شـهرزاد 
روایتی از بازی عشـق و قدرت در سـرزمین ماست که 
بایـد آن را فراتر از فـرم و سـاختار دراماتیک و تکنیکی 
سـریال، درک کـرد و بـه تماشـا نشسـت. شـهرزاد 
روایـت تراژیک قصـه و غصه جهـان ایرانـی در تاریخ 

معاصر اسـت.

مصـداق چنیـن قصه هایی دانسـت که زیسـت جهان 
فـردی و اجتماعـی ایرانی معاصـر را در خـود پردازش 
کـرده و فراتـر از جذابیت هـا و سـرگرمی های یـک 
اثـر نمایشـی، سرشـار از ارجاعـات متقـن تاریخـی و 
انسـان شـناختی ایرانی اسـت. اینکه در چفت و بست 
فصـل اول و دوم چـه ضعـف و قوت هایی وجـود دارد 
و اینکـه آیا فصـل دوم، بـه قـوت فصل اول هسـت و 
نیسـت، پرسـش دیگـری اسـت که هـر پاسـخی به 
آن نمی توانـد انـکار قابلیت هـای فرامتنـی شـهرزاد 
در خوانش هـای روانشـناختی، سیاسـی و تاریخـی و 
فرهنگـی اثر باشـد. بـه تعبیری دیگـر شـهرزاد را باید 
فراتر از جهان سـینمایی اثـر در ذیل گفتمـان و جهان 
مـدرن ایرانی با همه قبـض و بسـط های تاریخی اش، 

توصیـف و صورت بنـدی کـرد. 
در این خوانـش قطعا دو عنصـر و مؤلفه بیـش از همه 
برجسـته می شـود که تمام قصـه و خـرده روایت های 
آن در نسـبت بـا ایـن دو مفهـوم، در هـم تنیده شـده 
و پیـش مـی رود: عشـق و قـدرت. از یک سـو هسـته 
مرکـزی درام بـر مبنـای روایت یـک رابطه عاشـقانه 
بنا می شـود کـه یـک سـر آن فرهاد و شـهرزاد اسـت 
و سـوی دیگـرش شـهرزاد و قبـاد. ایـن قصـه پُرفراز 
و نشـیب عاشـقانه، در بسـتر یـک دوره تاریخـی از 
تحـولات سیاسـی ایـن کشـور شـکل می گیـرد کـه 
می تـوان آن را بـه مثابـه یـک پارادیـم سیاسـی قابل 
تعمیـم، مـورد تأمـل و تأویـل قـرار داد. تأویلـی که با 
ارجاعـات تاریخـی و تجربـه زیسـت جمعـی در ایـن 
سـرزمین، همخوانی داشـته و نشـان می دهـد که این 
دو مقولـه، در نسـبت معنـادار با هـم به تقدیـر خویش 
تـن داده انـد، عشـقی نـاکام و سیاسـتی خودکامه که 

بی ارتبـاط بـا هم نیسـتند. 
در فصـل دوم با جزئیـات بیشـتری از ایـن دو واقعیت 
مواجـه هسـتیم، نه فقـط در قصـه فرهـاد و شـهرزاد 
کـه همچنـان قربانـی تلخکامی هـای برسـاخته از 
خودکامگی هـای قـدرت و مقتضیات آن هسـتند، که 
عشـق ناکام قدیمی جمشـید و عمـه بلقیـس! و حتی 
ناکامی عاشـقانه نصرت و شـربت! و همه عشـق های 
پنهـان و خفتـه ای کـه در پسـتوی های خانـه و دل 
آدم هـای قصـه نهفتـه و مـا از آن بـی خبریم. عشـق 
به مثابـه کنـش و تجربه فـردی و قـدرت و سیاسـت 
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گذاشته که حتی نزاره زنش بچه هاشو ببینه و بگه زن نباید 
مستقل باشه ، یا مثلا قباد اون همه شب مثل یه ادم محترم 
پشت در اتاق خوابید نه خودشو کوچیک کرد نه به شهرزاد 
بی احترامی کرد تا وقتی که اون خودش اجازه نداد نرفت 

پیشش بعد اونوقت شاپور .... 
واقعا مقایسه کردن قباد و شاپور کار اشتباهیه ، شاپور یه 
بیمار روانیه ، قباد قلب مهربونی داره ولی زندگی تو شرایط 

بدی قرارش داده
پریا:من یکی از عاشـقای سریال شـهرزاد و همچنین 
عمو شـهاب و ترانه جونم هسـتم و میخواسـتم بگم که 
من از هر نظـر به این سـریال نـگاه میکنم حَقّـو به قباد 
میدم چون خیلی عاشـقه واقعا ولی فرهاد فقط ادَا و اطَوار 

فرانک: از قسمت یازده به بعد در کامنتای پیج میبینم که 
بعضی دوستان شاپور رو با قباد مقایسه کردند !! خدایی این 
دوتا چیشون شبیه همه ، تنها وجه مشترکشون گذشته بدی 
هست که داشتن، ولی شاپور و گذشته بدش از او یک آدم 
بدذات ساخته که با سرگرمی آدم میکشه و اینطوری عقده 
هاشو خالی میکنه، ولی قباد قربانی گذشتش شده و ذاتا آدم 
بدی نیست و آدم کشی و قدرت هم براش جذابیتی نداره 
فقط شهرزاد رو میخواد . خدایی شاپور و قباد رو همین 
تو عشق مقایسه کنین متوجه اینکه شبیه هم نیستن 
میشین، قباد با اینکه یه مرد سنتی بود تاثیری که عشق 
روش گذاشت این بود که بگه دل مادر بچه باید شاد باشه 
که دل بچه هم شاد باشه ولی شاپور عشق روش این تاثیرو 

در قسمت سيزدهم سريال »شهرزاد« روايتی از عشق صابر عبدلی به شيرين به تصوير کشيده شد 
و حالا که عبدلی گير افتاده، نگرانی هايی را برای مخاطبان به وجود آورد که سرانجام او چه می شود. 
همچنين بخشی از رفتارهای قباد و فرهاد در برابر شهرزاد بيشتر توجه ها را به خودش جلب کرده 
است و مخاطبان درباره اين اتفاق ها و روندی مثبتی که برای شيرين در حال شکل گرفتن است، 

نظر داده اند. 
در سيزدهمين هفته نامه شهرزاد، بخشی از اين نظرات را می خوانيد. لازم به توضيح است که درج 

اين مطالب، به معنای تاييد همه محتوای آن نيست:

پیش بینی شهرزادی ها از 
سرنوشت صابر عبدلی
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قسمت دوم زیاد است، اما تعداد قسمتها برای پردازش و 
رسوب نقش بسیار کم. در پانزده قسمت نمی شود بخوبی 
فصل اول قصه را سامان داد و همه چیز شتابزده شده بدون 
آنکه حس همذات پنداری مخاطب را در یک پیوستار حفظ 

کند . سرانجام صابر عبدلی چه می شود؟
سه تار: سر عشقش به شیرین میمونه، اونیکه از اول انقد 
شیرینو میخاسته که همه سختیها و مشقت هارو به جونش 

خرید و نجاتش داد.
رضا: بنظر من صابر با حرفایی که دم رفتن شیرین به 
دارالمجانین زد مردی نیس که نتونه دووم بیاره و عشقش 
واقعیِ واقعیه... به شخصه دوس ندارم صابر زیر شکنجه 

چیزایی که نباید بگه رو به زبون بیاره...
زهرا: فکر میکنم طبق خوابی که بلقیس در مورد بزرگ آقا 
دیده بود که شیرین زندگی جدیدی رو آغاز میکنه.احتمالا 

صابر زنده میمونه.
مهشید: به نظر من به خاطر عشق هر کاری  هم که بخواد 
باهاش بکنن رو تحمل میکنه و وقتی هم تو قسمت قبل 
حاضر شد به خاطرش این همه سختی و یا حتی مردن رو 

بپذیره این شکنجه ها در مقابلش هیچه
یاسمن: به نظر من صابر عشق پایداری نسبت به شیرین 
داره و خیلی دوسش داره به خاطر همین موضوع بود که 
شیرین رو از دارلمجانین نجات داد که زجر نکشه پس 
مطمئنا اگر شکنجه بشه تحمل می کنه که شیرین به 

دردسر نیفته...
صبا: از برق چشمای صابر وقتی که به شیرین نگاه میکنه 
میشه فهمید که هیچ وقت هیچ چیزی رو لو نمیده...

من مطمئنم تحمل میکنه و حرفی نمیزنه، اگرچه دیدن 
شکنجه شدن و زجرکشیدنش هم خیلی ازاردهنده است اما 
میدونم که به شیرینش میرسه...باوجود همه سختی هایی 
که حتی برای خودمن هم قابل تحمل نیست..مخصوصا 

سختی های صابر.
مهشید : به نظر من به خاطر عشقش به شیرین و علاقه 
ای که دارد به او، کاری انجام میدهد که باعث اذیت شدن 
او نشود به طور مثال شکنجه ها را تحمل میکند و لب تر 
نمیکند و چیزی به شهربانی نمیگوید شیرین تکه ای از 
وجود صابر شده است و ارمش او برابر است با ارامش صابر 
و حالا که شیرین به اسایشگاهی خوب رفته است صابر 
هم خیالش از بابت او راحت است و به نظر من اقای فتحی 
و نغمه ثمینی بار دیگر هم داستان را پیچ در پیچ نوشته اند تا 

علاقه بسیار باشد به دیدن فصل سوم.

میاد و انـگار وانمود میکنه عاشـقه و به نظر من شـهرزاد 
بایـد برگـرده چـون آدم باید بـه زندگـی با دیـد منطقی 
نگاه کنه نه احساسـی وگرنه بـه قول قباد جـان کیه که 
شوهرو بچه و زندگی شاهونشَـو ول کنه بره بچِِپهِ وَرِ دل 
مُتوَِلیِ چراغ موشـی.ولی شـهرزاد این کارو کرد البته که 
من نمیتونم بـه خودم اجـازه بدم کـه راجب شـهرزاد بد 
بگم شـاید به خاطر علاقه ی شـدیدم به ترانه جونمِ که 
نمیتونـم و یا حتی قبـادِ جانِ جانـان که هـزاران طرفدار 
داره)یکیـش خودمن(و میخواسـتم راجب شـئِ معروف 
ایـن سـریال محبـوب یعنـی مـرغ آمیـن بگم کـه من 
عاشـق مرغ آمینـم و از طریق این سـریال باهاش آشـنا 
شـدم و اعتقاد پیدا کردم و چون اعتقـاد دارم بهش بیش 
تـر آرزوهامـو بـر آورده کـرده و خیلـی خـوش حالم که 
دوبـاره تـو فصـل۲ گوشـواره و دسـت بندش هـم مثل 
گردنبندش وارد سـریال شـد فقط کاشـکی جای فرهاد 
قباد بـه شـهرزاد داده بـود اون جوری من مطمئـن بودم 
که فروش و محبوبیتش دوبرابر میشـد.و کاش یه راهی 
بود که میشـد بازیگر های سـریال رو کـه میدونم خیلیا 
عین مـن آرزو دارن از نزدیک ببیننشون،میدیدیمشـون 
مثلا مـن آرزو دارم عمو شـهاب عزیـزم و ترانـه جونم و 

پریناز خوشـگلمو از نزدیـک ببینم...
سمیرا: تو فصل اول خیلی ها مثل من بخاطر زورگویی 
بزرگ آقا و بداخلاقی شیرین دلشون برای قباد سوخت اما 
تو فصل دوم قباد فرصت پیدا کرد خود واقعیشو نشون بده 

و این خود واقعی نفرت انگیزه و اصلا دلسوزی نداره...
بیچاره شیرین که عاشق قباد بود و برای بدست آوردن دلش 
به شهرزاد ظلم کرد ولی نهایتا شهرزاد و خانواده همسرش 
به داد شیرین رسیدن و از هتک حرمت و مرگ نجاتش 
دادن قباد هم مثل همه آدم ها حق داره عاشق باشه،عاشق 

یکی مثل خودش نه شهرزاد...
شهرزاد لایق فرهاده و فرهاد لایق شهرزاد زندگی شهرزاد با 
قباد در نهایت کمی بهتر از زندگی شاپور و ثریا می شد... این 
سریال نشون داد که زن و شوهر هرچی تشابه شخصیتی و 
اخلاقی داشته باشن تو زندگی زناشویی و اجتماعی و حتی 

فردی موفق تر و خوشبخت تر و راضی ترند.
شهرزاد: واي چقدر این قسمت حرکت امیر جعفري 
چندش بود که پاشو گذاشت روي میز و با چاقو افتاد به جون 
ناخنش. من جاي بلقیس حالم بد شد. واقعا امیر جعفري 

حس تنفر رو راحت میتونه منتقل کنه. 
سروش خانی: تعداد شخصیتهایی که تاثیرگذارند در 



هفته نامه مجازی

شماره سیزدهم- جمعه 31 شهریور 1396

18

حامد محمدی

ذره بيــــن

خوشحالم که دخترنوجوانم 
گردن آویز مرغ آمین 

می اندازد...

نمايش عاشـقانه های شـخصيت های مختلف سـريال »شـهرزاد« در قسـمت های اخيـر، حامد 
محمـدی کارگردان سـينما را بر آن داشـت تا در نوشـتاری، بـه اين موضـوع بپردازد. 

حامـد محمـدی در چند ماه گذشـته فيلـم پرمخاطـب »اکسـيدان« را روی پرده داشـت 
و علی رغـم محدوديت هـای زيـادی کـه در اکـران ايـن فيلـم بـه وجـود آمـد، توانسـت 

مخاطبـان زيـادی را بـه خود جـذب کند. 
او در ايـن نوشـتار کـه اختصاصـا در اختيـار هفته نامـه شـهرزاد قـرار گرفتـه اسـت، ضمـن 
شـرح وضعيـت نمايش عشـق در آثـار نمايشـی و محـدود شـدن آن بـه قرارهای کافـه ای و 

روشـنفکرنمايانه، بـه تمجيـد از عاشـقانه های »شـهرزاد« پرداختـه اسـت.

نوشتاری برای عاشقانه های قسمت های اخیر شهرزاد

ــی  ــق، حقیقت ــف عش ــه تعری ــنیده ایم ک ــا ش باره
ســاده و عینــی اســت امــا هیچــگاه بــه ایــن راحتــی 
قابــل شــرح و بســط نبــوده اســت. از عشــق نوشــتن 
ــا  ــد ام ــاده می آی ــر س ــه ظاه ــاختن ب ــقانه س و عاش
ــا  ــاور کنــد و ب اینکــه مخاطــب، جــادوی عشــق را ب
عاشــقان قصــه همــذات پنــداری کند، دشــوار اســت 
و جنــاب فتحــی در آثــارش نشــان داده ایــن لحظات 
جادویــی عاشــقانه  را می توانــد آنچنــان بــه دل 
ــهرزادهایش  ــم ش ــا غ ــه ب ــاند ک ــن بنش مخاطبی
اشــک بریزنــد و از شــادی لحظه هایشــان هــم 

ــد.  ــان بیای ــه چشم ش ــوق ب ــک ش اش

عشــق و سرنوشــت عاشــقان افســانه ای ماننــد 
ــرو  ــن«، »خس ــس و رامی ــون«، »وی ــی و مجن »لیل
ــا  ــات م ــژه« و...  در ادبی ــژن و منی ــیرین«، »بی و ش
ــب  ــوری عجی ــان و ش ــا هیج ــراه ب ــر هم در ظاه
بــوده امــا همیشــه غمــی پنهــان در خــودش داشــته 
ــن  ــرای ای ــیرینی ب ــت ش ــت سرنوش ــچ وق ــه هی ک

ــت: ــورده اس ــم نخ ــاطیری رق ــق های اس عش
راهیست راه عشق که هیچش کناره نیست

آنجا جز آنکه جان بسپارند چاره نیست
جنــاب فتحــی ایــن فهــم کامــل را از عشــق  
ــق  ــی عش ــدوه حقیق ــم و ان ــن غ ــه ای ــته ک داش
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را در تمــام لحظه هــای ســریال »شــهرزاد« و 
ــت.  ــرده اس ــت ک ــاخته و روای ــخصیت هایش س ش
چندســالی می شــد که عاشــقانه گفتــن در ســینمای 
ــنفکرنمایی و  ــم و روش ــانتی مانتالیس ــا س ــران ب ای
قرارهــای کافه ای همراه شــده بــود، ولی خوشــحالم 
ــات و  ــن لحظ ــت ای ــه اصال ــی ب ــاب فتح ــه جن ک
ــقانه  ــرای عاش ــق در اج ــی عش ــی جادوی واقع گرای

»شــهرزاد« مقیــد بــود و عاشــقانه ای خالــص را 
ــرد.  ــر ک ــب تصوی ــرای مخاط ب

و بــاز بــرای خــودم خوشــحالم کــه دختــر نوجوانم به 
ــه جــای  ــاب می نشــیند و ب تماشــای یــک عشــق ن
تمثــال و نمادهــای عجیــب و غریــب، گــردن آویــز 
ــق  ــرای خل ــدازد. ب ــه گــردن می ان ــن« ب ــرغ آمی »م

ایــن همــه عشــق خســته نباشــید جنــاب فتحــی.
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عکس نوشت

اگر اتفاقی برای 
من بيفته، اون 
دو مرد به قول 
شما بيچاره دق 
نمی کنن...مسلما 
می گردن ببينن 
مسبب اون اتفاق 
کی بوده...و خدا 
می دونه چه بلايی 
سرش ميارن که 
مسلمان نشوند 
کافر نبيند!

شاپور: بله من با 
بابات قمار کردم 
سرِ زمين های 
نداشتش! و 
برُدم.. به جاش 
تو رو برُدم! هم 
به نفع اون شد 
هم به نفع من، 
چون دوسِت 
داشتم. الان هم 
تو مِلک منی! 
می فهمی؟

هاشم:  يه 
مرد برای دل 
گرو بستن 
به يه لحظه 
محتاجه، 
برای فراموش 
کردن به يه 
عمر.

قسمت سيزدهم
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21 عکس نوشت

بلقيس: من اصلا 
دلم نمی خواد يادم 
بياد چطوری تموم 
شد، چون اونوقت 

شايد يادم بره 
چطوری شروع 

شد.

سروان آپرويز: 
خاندان 

ديوان سالار به جز 
پول، زبون حاضر 

به جواب هم 
دارن! نمی دونستم 

اينو...

عبدلی: بی تو 
نه کار و بار دنيا 
لنگ می شه، نه 
زمين و آسمون 

جنگ می شه، 
فقط اين دل 

بی صاحاب منه 
که برات تنگ 

می شه!
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شـهرزاد سـریال بسـیار خوبی 
اسـت و مخاطبان زیـادی دارد. 
هر یکشـنبه شـب همسـرم یـادآوری می کند کـه فردا 
قسـمت جدیـد شـهرزاد می آیـد و مـن حتمـا برایـش 
می خـرم و اگـر منـزل باشـم حتمـا باهـم به تماشـای 

آن می نشـینیم. 

رحمان احمدی 

خانـواده ام هـر هفتـه از طریق 
سایت سریال شـهرزاد، قسمت 
جدیـد ایـن مجموعـه را می بیننـد. خوشـحالم از اینکه 
شاهد سریالی در کشـورمان هسـتیم که بعد از مدت ها 
مـردم را از سـریال های بی کیفیـت ماهـواره دور کـرد. 
ساخت سـریال های شـهرزاد و عاشـقانه نشـان داد که 
اگر هزینه خوبی برای سـاخت یک اثـر فرهنگی درنظر 
گرفته شـود، می توانیم در کشـور خودمان سـریال های 
بسـیار خوبـی بسـازیم و مـردم و خانواده های مـا برای 
سـرگرمی، فیلم هـا و سـریال های کشـور خودمـان را 

انتخـاب کنند. 

مهدی اميرآبادی 

شهرزاد؛ 
و بازیکنان فوتبال

به روال هر شماره از هفته نامه شهرزاد، در شماره سیزدهم بازیکنان فوتبال نظرات خود را درباره این سریال 
پرمخاطب عنوان کرده اند. 

در این شماره، 8 بازیکن فوتبال که علاوه بر بازی در تیم های باشگاهی استقلال و پیروزی، اکثراً عضو تیم ملی 
فوتبال کشورمان بوده اند، درباره »شهرزاد« صحبت کرده اند:

سپيده حيدرآبادی

بـه دسـت انـدرکاران ایـن سـریال خسـته نباشـید 
می گویـم و امیدوارم تعداد سـریال هایی مانند شـهرزاد 

و البتـه بـا موضوعـات مختلف، بیشـتر شـود. 
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به شـدت طرفدار حسـن فتحی 
و آثـار او هسـتم. شـب دهـم او 
عالی بود و حالا هم سـریال شـهرزاد. در فصل اول بازی 
علی نصیریان بسـیار خـوب بود تـا آنجا که هر دوشـنبه 
این مجموعـه را می دیدم. بازیگران دیگر آن یعنی شـهاّ 
حسـینی، ابوالفضل پورعـرب، ترانه علیدوسـتی، پریناز 
ایزدیـار و... همگی عالی بودند و به بهترین شـکل نقش 
آفرینـی کردنـد. شـهاب حسـینی نقش قبـاد را بسـیار 
خوب بازی کرد و یکـی از بهترین بازی هایـش را در این 
سـریال دارد. لوکیشن ها عالی اسـت و مخاطب را جذب 
می کند و همچنین دیالوگ های بسـیار خوبی نیـز دارد. 
باید این نکتـه را هم یادآور شـوم که فصـل اول جذابیت 
بیشـتری داشـت تـا آنجـا کـه نمی شـد حـدس زد که 
قسـمت بعد قرار اسـت چه اتفاقی بیافتد امـا در مجموع 
کارهای حسـن فتحی همیشه خوب اسـت و مخاطبان 

زیـادی دارد. 

علی انصاريان

ســریال شــهرزاد را دنبــال 
می کنــم بــه دلیــل اینکــه 
ــت و  ــده اس ــاخته ش ــی س ــش خانگ ــوم نمای در مدی
ــه دارم  ــادی ک ــغله های کاری زی ــه مش ــه ب ــا توج ب
ــم،  ــنبه آن را ببین ــر دوش ــم ه ــت نتوان ــن اس و ممک
ــا  ــده، حتم ــدی آن نیام ــمت بع ــی قس ــا وقت ــا ت ام
ــریال  ــن س ــم. در ای ــر قســمت را مشــاهده می کن ه
ــوب  ــیار خ ــر دو فصــل بس ــران در ه انتخــاب بازیگ
بــوده و هرکــدام ســرجای خودشــان بــا توجــه 
بــه نقــش قــرار گرفته انــد. در واقــع توازنــی از 
ــرای حضورشــان در ایــن  پیشکســوتان و جوان هــا ب

ســریال دیــده می شــود. 
ــایر  ــه و س ــر روی فیلمنام ــران، ب ــر بازیگ ــلاوه ب ع
عواملــی کــه در موفقیــت یــک مجموعــه تاثیرگــذار 
هســتند، بــه صــورت حرفــه ای کار شــده اســت، بــه 
همیــن دلیــل هــم آن را بــه مجموعــه ای موفــق بــا 

ــل کــرده اســت.  اســتقبال بســیار خــوب تبدی
معتقدم کــه فصــل اول ایــن ســریال بســیار پرمحتوا 
ــره  ــوان نم ــم می ت ــه فصــل دوم ه ــا ب ــود و طبیعت ب

افشين پيروانی

به هرحال آقای حسـن فتحـی از بهترین های سـینما و 
تلویزیون کشـور ما هسـتند و همه آثار ایشـان دیدنی و 
پرطرفدار اسـت. طبیعی اسـت که در موفقیـت یک اثر 
همـه عوامـل درکنـار هـم تـلاش می کننـد و آن را به 
سـرانجام خوب می رسـانند. دربـاره شـهرزاد باید گفت 
فیلمنامه بسـیار خوبـی دارد، یعنـی خود آقـای فتحی و 
نغمه ثمینـی به خوبی می دانسـتند که چطـور مخاطب 

را با خـود همـراه کنند. 
مهمترین عامل دیگر در دیده شـدن این سریال، حضور 
بازیگران به نـام و حرفه ای اسـت که توانسـتند نه تنها 
در شـهرزاد بلکـه در مجموعه ها و فیلم های سـینمایی 
دیگر به خوبی نقش آفرینـی کنند. شـهرزاد در مجموع 
سـریال پرطرفـدار و خوبی اسـت و عـلاوه بـر فعالان 
صنف سـینما، توانسـت فعـالان حوزه های دیگـر و به 
طور کلی همـه مردم را به سـمت خـود جـذب و همراه 
کند. به همه عوامل و دسـت اندرکاران شـهرزاد خسـته 

نباشـید می گویم.



هفته نامه مجازی

شماره سیزدهم- جمعه 31 شهریور 1396

24

مخاطب خاص

کشـور آن را دیدند. البته باید یادآور شـوم کـه دیگر آثار 
حسـن فتحی هم موفق بوده و هر کـدام به انـدازه خود 

توانسـته مخاطـب را به سـمت خود جـذب کند. 
بازیگران شـهرزاد هرکـدام در جایگاه خود بسـیار عالی 
نقش آفرینـی می کننـد. در کنار همـه موارد ذکر شـده، 
داسـتان شـهرزاد برای همـه ما نوسـتالژی اسـت، زیرا 
خاطرات قدیم را یـاداوری می کنـد. ایده هـا و تفکراتی 
که در این سـریال لحاظ شـده، بسـیار قابل تأمل است. 
جذابیت سـریال تا انـدازه ای اسـت که حتـی مخاطب 
حاضر اسـت، هزینه ای را برای دیـدن آن پرداخت کند. 
همانطور کـه خوانـدن یـک کتاب ممکن اسـت مـا را 
مجاب کند تـا آخـر آن را ادامه دهیم، سـریال شـهرزاد 

سـریال شـهرزاد آنقـدر قـوی 
سـاخته شـده که من بـه اتفاق 
خانـواده ام هرجـا می رویـم، تعریف هـای زیـادی از آن 
می شـنویم. سـریال بسـیار خوش سـاخت، مناسـب و 
آموزنده ای اسـت. جذابیت فیلمنامـه تا انـدازه ای بود که 
توانسـت مخاطبان زیادی را جذب کنـد. از همه عوامل 
و افـرادی که موجب شـدند تا این سـریال قوی سـاخته 
شـود، تشـکر می کنم زیرا ایـده آن بسـیار خوب اسـت. 
انصافا جـای تقدیر از حسـن فتحـی کارگـردان توانای 
کشـورمان دارد به خاطر ساخت چنین سـریالی که همه 

حميد درخشان

قبولــی داد. آنچــه مســلم اســت اینکــه برای ســریال 
شــهرزاد زحمــت زیــادی کشــیده شــده و امیــدوارم 
ایــن ســریال تــداوم داشــته باشــد. از دوســتان 
ــال  ــم در ح ــریال ه ــوم س ــل س ــه فص ــنیدم ک ش
ــه همیــن قــدرت دو  ســاخت اســت کــه امیــدوارم ب

ــد.  ــته باش ــل گذش فص
ــن اســت  ــم ای ــاره کن ــد اش ــه بای ــری ک ــه دیگ نکت
ــا  ــتفاده از آن ه ــوت ها و اس ــه پیشکس ــه ب ــه توج ک
در ســریال، جــای تقدیــر دارد، چــون معمــولا وقتــی 
نســل ها عــوض می شــوند، نســل جدیــد بایــد 

ــد.  ــه کردن ــوت ها چ ــد پیشکس بدانن
ــن  ــا حس ــران و مخصوص ــل، بازیگ ــه عوام ــه هم ب
فتحــی بــرای ســاخت ایــن ســریال خســته نباشــید 
می گویــم. امیــدوارم در آینــده نزدیــک شــاهد 
ــتری در  ــات بیش ــینما و اتفاق ــی در س ــات خوب اتفاق
ــار  ــوع آث ــن ن ــیم. ای ــی باش ــش خانگ ــوزه نمای ح
کــه مــورد اســتقبال مــردم قــرار می گیرنــد، 
گنجینه هایــی هســتند کــه بــه یــادگار بــرای 
ــداد  ــت تع ــر اس ــد و بهت ــدی می مان ــل های بع نس

ــد. ــتر باش ــا بیش آن ه
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سـریال شـهرزاد را هـر هفتـه 
بـه اتفـاق خانـواده ام دنبـال 
می کنـم. در واقـع هـر دوشـنبه منتظر قسـمت جدید 

سـریال هسـتیم. 
یکی از نـکات بسـیار مثبـت ایـن سـریال کارگردانی 
حسـن فتحی اسـت که بسـیار حرفـه ای از عهـده کار 
برآمـده و اثـری مانـدگار را بـه تصویر کشـیده اسـت. 
فتحی در سـاخت درام عاشـقانه استاد اسـت و آثارش 
همیشـه مخاطـب پسـند بـوده اسـت، شـهرزاد هم با 
اقبـال بسـیار خوبـی از طـرف مخاطـب همـراه شـد 
کـه جـای تقدیـر و تشـکر از ایـن کارگـردان ارزنـده 
کشـورمان دارد. همـه عوامل ایـن سـریال پرطرفدار 
عالـی و حرفـه ای کار کردنـد و جز بهترین ها هسـتند. 
من معمـولا سـریال های ایرانـی را نـگاه نمی کنم اما 
سـریال شـهرزاد و عاشـقانه را هر هفته می بینم، البته 
شـهرزاد برایـم از جذابیـت خاصـی برخـوردار اسـت. 
فیلمنامـه آن، تا حدی خوب نوشـته شـده که مخاطب 
را هـر هفته بـا خـود همـراه می کند. هـر جا مـی روم، 
همـه صحبـت از شـهرزاد می کننـد و آن را دوسـت 
دارنـد. در طـول سـال های گذشـته در کشـور مـا کم 
پیش آمـده که سـریالی تا ایـن انـدازه مورد اسـتقبال 
مردم قـرار گیـرد و برای ایـن امر باید به حسـن فتحی 
تبریک گفـت. مظلومیت، وفـاداری، عاطفه و عشـقی 
کـه در این مجموعه قرار دارد سـتودنی اسـت و همین 

موضوع بـر اقبـال آن افزوده اسـت. 
عـلاوه بـر همـه مـواردی کـه ذکـر شـد شـهرزاد 
بازیگرانی بسیار نامی و مشـهوری دارد که در بسیاری 
از فیلم هـای موفق سـینمایی نقش آفرینی داشـته اند. 
سـریال، دیالوگ های بسـیار خوبی دارد کـه مخاطب 
را بـه تامـل وادار می کنـد. شـهرزاد دوره تاریخـی را 
بـه تصویـر کشـیده کـه بـرای مخاطـب و مخصوصا 
کسـانیکه در آن دوره زمانـی نبودنـد، جالب اسـت. به 

همـه عوامـل سـریال خسـته نباشـید، می گویم.

شـهرزاد سـریال بسـیار خوبی 
اسـت و در بیـن همه مـردم جا 
افتاده اسـت. زمانیکه فصـل اول آن پخش می شـد، از 
نظـر کاری کمـی خلوت تر بـودم و همه قسـمت های 
را همـان دوشـنبه می دیدم. فصـل دوم را هـم دیده ام 
اما بـه خاطر تمرین هایم نتوانسـتم هنـوز کامل ببینم.
باید گفت شـهرزاد، سریال موفقی اسـت و تقریبا همه 
جا صحبـت از آن اسـت. حتی وقتـی با دیگر دوسـتان 
در سـفرهای تمرینـی هـم که بودیـم، پیش آمـده که 

درباره شـهرزاد صحبـت می کردیم. 
به نظـرم بهتـر بـود ایـن سـریال موفـق از تلویزیون 
پخـش می شـد تـا 10 درصـدی کـه امـکان خریـد 
ایـن سـریال را ندارنـد، می توانسـتند از ایـن طریق به 
تماشـای سریال بنشـینند، زیرا شـهرزاد از بسـیاری از 
سـریال های تلویزیون که شاید از سـطح کیفی پایینی 

مجيد نامجو مطلق

حنيف عمران زاده

بـه خاطـر مشـغله کاری زیـاد 
فرصت دیدن سـریال شهرزاد 
را ندارم اما خوشـحالم از اینکه سـریالی باکیفیت بسیار 
خوبی سـاخته شـده کـه همه مـردم را بـا خـود همراه 
کـرده اسـت. خانـواده خـودم هم هـر دوشـنبه منتظر 
قسـمت جدید سریال شـهرزاد هسـتند و چند قسمتی 
از آن را کـه خودم وقت داشـتم و دیدم، متوجه شـدم با 

دیگـر سـریال ها متفاوت اسـت. 
به نظـرم، حـس نوسـتالژی که در ایـن سـریال وجود 
دارد، عامـل مهمـی بـرای جـذب مخاطـب اسـت. 
امیدوارم شـهرزاد تـداوم داشـته باشـد و هموطنان ما 
اوقـات فراغـت خـود را بـا دیـدن این نـوع سـریال ها 

سـپری کننـد.

سيروس دين محمدی

برخوردارند، بالاتر اسـت. اسـتقبالی که از این سـریال 
موفق شـده، نشـان می دهد کـه بـر روی اجـزای آن 

و مخصوصـا روی فیلمنامه بسـیار فکر شـده اسـت.

هـم همـه مخاطبانـش را مجاب کـرد تـا داسـتان را تا 
انتها و حتی تا فصـل دوم پیگیری کنند. من بـا دیدن دو 
قسمت اول سریال جذب داستان شـدم و قطعا تا آخرین 

قسـمت فصـل دوم، آن را پیگیـری خواهم بود.
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ت بیاورد؟

 اکرم می تواند دل قباد را به دس
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